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“Batxillerat o Formació Profes-
sional (FP)?”, et pregunten quan
s’acosta el final de l’ESO. La res-
posta més repetida, sense pensar
en els avantatges i els inconve-
nients, és “batxillerat”. És el camí
més comú, el més habitual de tot-
hom que vol continuar estu-
diant, però també és una ten-
dència que està canviant. I és que
sempre ha estat més ‘mal vist’ fer
FP que fer batxillerat. L’estigma
d’uns cursos que no tenien pres-
tigi, una situació que sembla que
està canviant a poc a poc.

Un dels factors més impor-
tants en aquesta nova onada de
canvi és que, tot i que el batxi-
llerat continua sent l’opció ma-
joritària en acabar quart d’ESO,
cada vegada hi ha més alumnes
que trien la Formació Profes-
sional. De fet, mentre que a Ca-
talunya ha baixat el nombre d’a-
lumnes a totes les franges edu-
catives, a l’FP passa al revés.

En aquest escenari, cal re-
cordar la confusió de l’any passat
a l’entrada del curs, quan molts
alumnes es van quedar sense pla-
ça, cosa que ha fet que enguany la
Generalitat hagi apostat per una
inversió rècord. I és que unes
40.000 persones es beneficien
dels 3.000 cursos que s’han posat
en marxa en el marc del progra-
ma de Formació d’Ofertes en
Àrees Prioritàries (FOAP), que
aquest any ha rebut una inversió
de 120 milions d’euros. Però com
ho viu un estudiant que ha de de-
cidir cap a on tirar un cop acaba
l’ESO? Noten el canvi de ten-
dència cap als cicles?

BUSCANT LA MOTIVACIÓ
En Jordi Pascual té 17 anys i és
estudiant d’un cicle professional

d’Imatge i So. El seu camí per ar-
ribar-hi ha estat una mica parti-
cular. En Jordi és el cas d’un
alumne que no li agradava gaire
estudiar i les assignatures que ha-
via de fer a l’institut no el moti-
vaven. De fet, en un primer mo-
ment no va acabar l’ensenyança
obligatòria perquè va suspen-
dre diverses matèries l’últim tri-
mestre de quart. “Vaig fer un curs
que et permet acabar l’ESO i a
partir d’allà ja em vaig apuntar al
cicle mitjà”, relata Pascual.
Aquest jove estudiant explica
que des de fa anys ja tenia clar
que no volia fer batxillerat. “Te’l
pinten que hauràs de patir molt,
que serà un estrès i que és molt
teòric. De vegades ja et desmo-
tiven abans de començar-lo”,
comenta sobre el que els arriba
d’alumnes que el fan.

Més enllà dels comentaris
“desmotivadors”, en Jordi ho
tenia clar: “El cicle és més pràc-

tic, tot i que el primer any tam-
bé fem molta teoria, però al final
és la primera vegada que m’a-
graden totes les assignatures que
faig”, revela. I és que aquesta úl-
tima afirmació és una altra de les
claus de l’èxit dels cicles: l’espe-
cialització i la varietat de cursos
que no ofereix el batxillerat.

Finalment, també apunta a la
qüestió laboral com una de les
més importants a l’hora de fer
una FP. “A partir del segon any
del cicle mitjà ja fem pràcti-
ques”, diu Pascual. També ex-
plica que “a l’ESO molts compa-
nys no sabien què fer” i, en can-
vi, al cicle “tothom sap si es vol
dedicar al so o a la imatge”.

FALTEN DOCENTS
L’auge de l’FP es palpa en la ver-
sió que expliquen els mateixos
estudiants, però també des de la
perspectiva dels professors, que
veuen com encara falten recur-

sos. Així ho explica Lluís del
Castillo, professor del cicle d’Ad-
ministració i Gestió d’Empreses
a l’Institut Esteve Terrades i Illa
de Cornellà. “El problema més
gran és que falten professors i
cada vegada tenim més alumnes,
és un creixement desestructu-
rat”, detalla del Castillo. Cada ve-
gada és més habitual, afegeix,
que es contractin professionals
“que fan de professors com un
extra de la seva feina”.

Segons aquest professor, una
de les causes de l’augment d’ins-
cripcions a l’FP és que “ja tenen
prestigi”. “En els últims deu anys
els cicles han canviat molt, ofe-
reixen moltes opcions, mentre
que el batxillerat només té cinc
branques”, insisteix. Però tornant
al prestigi que “abans no tenia
l’FP”, del Castillo afirma que qui
li ha donat “han estat les em-
preses, més enllà que el pensa-
ment de les famílies també ha

canviat”. “Les empreses aposten
per les pràctiques remunerades
a estudiants i això fa que les op-
cions d’acabar-hi treballant si-
guin molt altes”, insisteix el do-
cent. I és que és aquí on els es-
tudiants troben un gran incentiu
a l’hora d’escollir els cicles per da-
vant del batxillerat o la universi-
tat. “Hi ha casos que l’alumne
acaba cobrant més que el pro-
fessor en pocs anys”, relata.

Amb tot, del Castillo explica
que “l’auge de l’FP farà  més cars
els cursos, però encara són molt
més barats que una carrera”. Fi-
nalment, afegeix que on veuen mà
d’obra útil les empreses “és als ci-
cles superiors, i això pot provocar
que els graus mitjans quedin re-
legats”. En aquest sentit, el batxi-
llerat continuarà sent la portada
d’entrada directa als cicles, però
“és evident que els graus superiors
continuaran pujant respecte de les
universitats”, conclou.

“Aram’agrada el que estudio”
» Els cursos de Formació Professional són cada vegada més la primera opció d’estudi per als joves
» L’oferta laboral immediata és l’incentiu més gran per als estudiants, fet que no veuen a la universitat

Cada vegada són més els alumnes d’institut que es decanten per la Formació Professional abans que el batxillerat o la universitat. Foto: Educació

Guillem Francàs
BARCELONA
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La lupa

per Marc Cerdà, ambientòleg, doctor en Ciències del Mar i membre de l’Observatori Crític del Canvi Climàtic

La cosificació de les platges

En la massificació del litoral, i fins i tot de les
platges, el turisme, primer, i els grans es-
deveniments, després, han estat factors de-
terminants. A casa nostra, l’exemple més pa-

radigmàtic d’això és Barcelona. Cada cop són més els
turistes i menys les veïnes les que omplen els carrers
dels barris de mar. I, de fet, es calcula que la meitat
dels cinc milions d’usuàries que freqüenten les plat-
ges cada any no són veïnes de la ciutat. Amb tot, no
sempre ha estat així.

Des de fa dècades, el litoral de Barcelona ha vis-
cut a mercè de les onades dels interessos econòmics
i especulatius que han governat la ciutat. La prime-
ra sacsejada va ser preolímpica, quan l’alcalde Pasqual
Maragall va impulsar una reforma urbanística que
transformaria el litoral barceloní per sempre. L’eslò-
gan durant anys va ser “obrir la ciutat al mar”. No obs-
tant això, la realitat és una mica menys prosaica. Si
la ciutat seria un aparador internacional durant les
olimpíades, era necessari fer del seu litoral i de les se-
ves platges un nou atractiu turístic. I no hi ha dubte
que es va aconseguir.

El 3 d’agost del 1987 s’inicià el procés d’enderro-
cament del barri d’Icària sota la consigna que entre

el mar i la ciutat no hi tenia cabuda la ciutat indus-
trial. El nou paradigma econòmic era el turisme i ca-
lia fer net, “endreçar” el litoral i expulsar la pobresa.
Avui, de tota aquella operació cosmètica i urbanísti-
ca en queden els més de nou quilòmetres de platges
encaixades entre la Ronda Litoral i els espigons. Però
també, com deia a l’inici, els milions de turistes que
les visiten cada any.

Tanmateix, el turisme, com una plaga de llagos-
tes, tot ho esgota. Anys i anys promovent un turisme
de sol i platja han acabat per massificar les platges i
el litoral, fet que, de retruc, ha forçat la pèrdua del seu
atractiu turístic i econòmic. Aquesta és la paradoxa
perversa de la indústria turística. En aquest context
de saturació, l’única manera de continuar girant la roda
és trobant nous nínxols de negoci com són els grans
i massius esdeveniments esportius i culturals que han
proliferat els darrers anys.

És per això que, aquest estiu, la Vuelta ciclista
va donar el tret de sortida a la platja del Somor-
rostro, o fa un temps que s’organitzen els concerts
de la Mercè a la platja del Bogatell i el Primavera So-
und al Parc del Fòrum. És una tendència genera-
litzada arreu del Mediterrani i especialment a casa

nostra. Cada cop són més els macroesdeveniments
que s’organitzen al litoral, i podem dir que el mo-
ment àlgid el viurem amb la Copa Amèrica de Vela
que es farà l’any vinent.

Són les platges i el litoral un espai adequat per fer
aquest tipus d’esdeveniments? Segurament, no. No no-
més pel gran volum de visitants que ocupen les platges
desplaçant les veïnes –en el cas de la Copa Amèrica es
calcula que seran centenars de milers–, sinó per l’im-
pacte sobre l’ecosistema marí en forma de residus i pres-
sió antropogènica. Ben mirat, és una obvietat que qua-
ranta mil persones sobre la sorra en el concert de la plat-
ja del Bogatell no és acceptable ambientalment.

Al cap i a la fi, hem oblidat que les platges són en-
torns naturals que proveeixen de serveis ambientals,
climàtics i socials bàsics per al nostre benestar. Fins
i tot les platges urbanes com les de Barcelona. I d’ai-
xò se’n parla més aviat poc. Perquè en un país en què
hem fet de la costa un desert de ciment, la cosifica-
ció ha impregnat la nostra mirada del litoral. Per això,
faríem bé d’enterrar aquest model de gestió caduc, po-
sar els llums llargs i dedicar tots els nostres esforços
per fer de les nostres platges entorns més resilients i
adaptats a la nova realitat climàtica.

NLes millors
perles

“La Mònica viu en un poble i ha acceptat una feina al centrede la ciutat. Al principi dubtava, però ara va i torna en tren”.
És el cas que explica la nova campanya del govern espanyol, que
du el lema “No és màgia, són els teus impostos”. Ciència-ficció.

Jaume Alonso-Cuevillas ha patit la mossegada d’unmero. L’advocat ha compartit una imatge de la terrible
ferida que li va provocar el peix de metre i mig que li va
agafar “fins al canell amb la boca”, tal com va dir a TV3.

Sí o no. Les opcions eren senzilles i tots dos tenien clares lesseves respostes, però el diputat del PSOE Herminio Sánchez
i el diputat de Junts Eduard Pujol es van equivocar a l’hora de
votar al Congrés i van dir “sí” a la investidura de Feijóo. Molt bé.

Drama absolut. Una tiktokerha fet un vídeo plorant
desconsoladament perquè la bateria del seu nou

iPhone dura molt poc i a la botiga “només” li han ofert
tornar-li els diners perquè se’n pogués comprar un altre.

LA FOTOMarta Vidal/ACN
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Quatre detinguts per matar un home 
i ferir-ne greument un altre a la Zona Franca1

2
La17a Fira Medieval de Creu 
Coberta arriba amb novetats

Torna el Viu Montjuïc amb més 
de 60 activitats per a tots els públics

Heartbreak Hotel: teatre 
de proximitat a Sants-Badal

El + llegit líniasants.cat
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El nou Teatre Arenas, un dels més grans,
s’estrena amb show musical
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Els semàfors

L’Associació de Veïns del Poble-
sec va demanar una reunió amb
la direcció del Barça quan es va
saber que l’equip jugaria a

l’Estadi Olímpic Lluís Companys
aquesta temporada. El club,
però, encara no ha respost 
la petició dels veïns del barri. 

pàgina 6Barça

L’entitat Joves Units del Poble-
sec ha liderat la reivindicació
d’un espai “digne” per a la
pràctica esportiva al barri, un
objectiu que finalment s’ha fet

realitat aquest mes de
setembre, amb la cessió del

Pavelló Italià. 
pàgina 6Joves Units Poble-sec

L’Ajuntament ha organitzat un
any més el Viu Montjuïc, que
enguany celebrarà la tercera
edició els dies 7 i 8 d’octubre.
Amb més d’una seixantena
d’activitats, aquest cicle de dos
dies tornarà a omplir de cultura

un entorn privilegiat. 
pàgina 6Ajuntament

A les xarxes

@324cat: El jutjat 3 de Múrcia ha obert una
investigació per esbrinar les responsabili-
tats de l’incendi en tres discoteques de Múr-
cia que va acabar amb 13 víctimes mortals.

@SrJimvill: Crec que Villarejo ja fa com
aquests espectacles teatrals on el públic li
diu tres o quatre paraules abans de co-
mençar i ell et munta una història.

#VillarejoUnchained

@CatalunyaRadio: Pedro Sánchez ja és
oficialment candidat a la investidura: el
27 de novembre és la data límit per acon-
seguir-ho. 

#CamíALaInvestidura #TragèdiaAMúrcia

Safata d’entrada

ABarcelona hi ha més de 30
barris on conviuen per-
sones de 180 nacionalitats

diferents; una extraordinària di-
versitat que ens enriqueix.

La població immigrada s’ha
estès per tota la ciutat en els úl-
tims anys, suposant un aug-
ment generalitzat, a excepció
del 2018, quan quatre districtes
no van experimentar aquest
creixement.

Actualment, l’Eixample és el
districte amb més població es-
trangera, amb 61.546 residents,
seguit de Ciutat Vella, amb
52.214, i Sant Martí, amb 45.556.

Un exemple d’aquesta di-
versitat és, doncs, Ciutat Vella,
on la comunitat estrangera més
nombrosa és la d’origen pakis-
tanès (12%), seguida de les per-
sones d’origen italià (11,7%) i de
les d’origen filipí (8,9%).

És necessari, més que mai,
que les institucions facin políti-
ques actives dirigides a les ne-
cessitats de la nostra societat
cada cop més diversa. Malaura-
dament, hi ha escassa repre-

sentació de ciutadania d’origen
divers a les institucions. Hi
falta diversitat; persones de
procedència diversa que pu-
guin entendre els relats i les vi-
vències de les persones immi-
grades des de l’empatia i la vi-
vència pròpia.

La manca de representació
de ciutadania d’origen divers a
les institucions reflecteix una
manca de sensibilitat, la qual
cosa és preocupant, especial-
ment en partits que promouen
una Barcelona més inclusiva.

S’ha de treballar en polí-
tiques que fomentin la inclu-
sió i la cohesió social i no
caure en estratègies de divisió
multicultural que només bus-
quen avantatges electorals a
curt termini mitjançant les
quotes de partit.

S’ha de treballar entenent

la història de la nostra ciutat.
Comprenent l’envelliment de
la població i posant el focus en
polítiques que ens permetin
mantenir l’estabilitat i el ben-
estar, tant social com econò-
mic, per a tothom.

Tenim un deure, tant com
a societat com pel que fa a les
polítiques que es fan des dels
partits polítics. Hem d’abordar
els reptes actuals en gestió de
la diversitat, on s’inclouen les
reticències que pateixen les
persones immigrades en ma-
tèria d’empadronament, la llui-
ta contra les lleis migratòries
injustes i l’abolició del racisme
institucional.

Ens hem de regir per les
necessitats de la societat, fent
polítiques que s’adaptin a les
realitats diverses de la nostra
societat.
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El clamor de la nostra societat
per Jordi Callejo
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Torna el Viu Montjuïc
amb més de 60 activitats

CULTURA4Torna la iniciativa
Viu Montjuïc, que celebra la 3a
edició, amb més de 60 activitats
entre el 7 i el 8 d’octubre. El Parc
de Montjuïc oferirà activitats
culturals i de lleure per a tots els
públics, amb propostes que van
des d’itineraris guiats per Mont-
juïc, fins a espectacles de dansa,
teatre, concerts, exposicions i
portes obertes als equipaments.

El comissionat de Cultura i In-
dústries Creatives, Xavier Marcé,
va posar en valor el caràcter es-
tratègic del parc durant la pre-
sentació del cicle: “És un espai me-

tropolità, l’epicentre d’un espai
que aglutina més de tres milions
de persones, i té una gran impor-
tància estructural”.

Amb tot, per a la tercera edi-
ció de Viu Montjuïc s’incorporen
al projecte més entitats, com el
Mira Digital Arts Festival, el Cen-
tre Cívic Casa del Rellotge, el
Centre Cívic la Cadena o el Fo-
ment Excursionista de Barcelona.
A més, per a l’edició d’enguany
s’espera superar l’assistència de vi-
sitants de l’any passat, en la qual
van participar, segons fonts mu-
nicipals, més de 60.000 persones.

El Centre Cívic El Sortidor
celebra els 20 anys

EQUIPAMENTS4El Centre Cívic
El Sortidor arriba enguany al seu
20è aniversari i, per a celebrar-
los, l’equipament ha programat
un cicle de cinc activitats espe-
cials per a tot el barri que s’a-
llargaran fins al novembre.

Així doncs, el primer acte va
ser el concert de la secció de vio-
loncels de l’Orquestra de Corda
d’Adults i la fi de festa amb els balls
dels Gegants i els Tabalers, que es
va celebrar el 28 de setembre.

La segona activitat es farà
demà a les 19 h de la tarda i serà
l’actuació de Teatro en Movi-
miento Callejerx, que oferirà l’es-
pectacle Siluetas de agua. Un
mural participatiu serà la tercera
proposta del Sortidor per al 16
d’octubre, i una festa de dansa, im-
provisació literària, menjar i mú-
sica serà el penúltim acte del cicle,
el 20 d’octubre. Finalment, la ce-
lebració dels 20 anys acabarà el 3
de novembre amb teatre itinerant.

El Viu Montjuïc celebrarà la seva tercera edició. Foto: Ajuntament

El ball de gegants. Foto: CC El Sortidor

Tradició | La Festa Major d’Hostafrancs ja ha arrencat
La Festa Major d’Hostafrancs va donar el tret de sortida el 29 de setembre
amb el pregó de la celebració. Ara, les més de 60 activitats programades i

que ja s’estan celebrant aquests dies s’allargaran fins al pròxim 8 d’octubre.

La cessió del Pavelló Italià a les
entitats esportives ja és oficial
EQUIPAMENTS4La cessió del
Pavelló Italià a les entitats es-
portives del Poble-sec ja és una
realitat. Així es va fer oficial el
passat 22 de setembre, quan la
regidora del Districte, Raquel
Gil, i l’entitat Joves Units del Po-
ble-sec van signar el document
de cessió i van formalitzar l’en-
trega de les claus.

La notícia ha estat molt ce-
lebrada pel teixit veïnal del bar-
ri, que feia temps que reivindi-
cava “un espai digne per a la
pràctica esportiva”, tal com van
destacar els Joves Units del Po-

ble-sec a les xarxes socials. “Des-
prés de molta feina i moltes re-
unions, ho hem aconseguit”, re-
marcaven. En la mateixa línia,
l’Associació de Veïns del Poble-
sec ha titllat la cessió del Pave-
lló Italià a les entitats esportives
locals de “victòria de barri”. 

“El Poble-sec ha guanyat una
pista esportiva coberta en un pa-
velló fins ara infrautilitzat”, as-
senyalava Marc Serra, qui va
ser regidor de Sants-Montjuïc el
mandat passat i que, per tant, va
dialogar amb les entitats que li-
deraven aquesta petició.

CONVIVÈNCIA4Ja fa dos mesos
de l’arribada del Barça a l’Estadi
Olímpic Lluís Companys, que l’a-
collirà mentre durin les obres del
Camp Nou, però sembla que el
club no s’acaba d’avenir amb els
seus nous veïns. Des que es va sa-
ber que el FC Barcelona jugaria a
Montjuïc, l’Associació de Veïns del
Poble-sec va demanar una re-
unió amb la direcció del club,
una petició que encara ara no ha
rebut resposta. “No podem dir que
ens hagin dit que no: ni tan sols
ens han dit res”, lamenta el presi-
dent de l’entitat, Sergi Gàzquez.

Per a Gàzquez, l’experiència ha
demostrat que, quan hi ha grans
esdeveniments a la zona, és posi-
tiu celebrar reunions entre veïns
i organitzadors, com en el cas del
Brunch Electronic. “Demanem al
Barça que, ja que s’ha instal·lat
aquí, s’impliqui més amb el bar-
ri”, afegeix Gàzquez, que creu que
hi ha “mil formes de col·laboració”.
Per exemple, proposa que el club

cedeixi material que ja no faci ser-
vir a les entitats esportives de la
zona o que faci arribar els seus ex-
cedents de menjar a ONG locals.

LA CHAMPIONS, AL FOCUS
Més enllà de demanar més im-
plicació al Barça, els veïns es
mostren preocupats per la gestió
dels partits de la Lliga de Cam-
pions. “Fins al partit de Cham-
pions contra l’Anvers [que es va

jugar el 19 de setembre], la con-
vivència amb el club i les afi-
cions havia estat prou bona”, ad-
met Gàzquez. Però els greus al-
darulls que van acompanyar
aquell partit van fer saltar totes les
alarmes al barri. És per això que
l’AV del Poble-sec demana la ins-
tal·lació d’una fan zone a l’Anella
Olímpica per als dies de “partit eu-
ropeu”, que obri des de bon matí
i que concentri les aficions rivals.

L’Estadi Olímpic la nit del partit contra l’Anvers. Foto: FC Barcelona

El Poble-sec demana una major
implicació del Barça al barri

» L’AV encara espera resposta del club a la seva petició de reunir-se
» L’entitat vol que s’instal·li una ‘fan zone’ els dies de Champions
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ENTITATS4Aquest darrer cap
de setmana, en el marc de la Fes-
ta Major d’Hostafrancs, l’agru-
pació de comerciants de Creu
Coberta va celebrar la 17a edició
de la Fira Medieval. Un esdeve-
niment icònic al barri que va tor-
nar a ser un èxit de participació
durant els dos dies. A més, en-
guany l’entitat de comerciants ha
estrenat diverses activitats.

Així, una de les novetats més
destacades que Creu Coberta
ha presentat aquest any ha estat
la Cercavila Medieval, que es va
fer el dissabte, i que va venir
acompanyada, un cop acabat el
recorregut, del correfoc dels
Diables de Sants, que va ser la se-
gona novetat més important. A
més, la fira va incloure dife-
rents actuacions teatrals i una de
les curiositats d’enguany és que
es va poder veure molts veïns i
veïnes disfressats.

La fira, però, va començar
amb la presentació dels Cavallers
Templers i amb una actuació de
dansa a càrrec de Racks Zobey-
da. No va ser fins a les 12:30 h

del migdia d’aquell dia que es va
fer l’acte oficial d’inauguració de
la 17a Fira Medieval. És aquí on
es va fer l’homenatge floral a Àn-
gel Custodi.

D’altra banda, hi va haver ac-
tivitats que van tenir lloc els
dos dies de la fira. Una d’elles va
ser la ruta medieval de Creu
Coberta al Meeting Point o les tí-

piques parades dels comerciants
al llarg del carrer. A més, durant
els dos dies tothom va poder tas-
tar la nova cervesa La Creu feta
per ForCat Beer, i que està ins-
pirada en l’eix comercial.

Amb tot, l’entitat ha agraït a
través de les xarxes socials l’a-
fluència de veïns durant tot el
cap de setmana a la fira.

La 17a Fira Medieval de Creu Coberta ha estat tot un èxit. Foto: Creu Coberta

Nou èxit de la Fira Medieval
de Creu Coberta

Gil, substituta d’Alarcón a
Comerç, Restauració i Mercats
POLÍTICA4La regidora del Dis-
tricte de Sants-Montjuïc, Ra-
quel Gil, ha estat escollida per
substituir Rosa Alarcón al cap-
davant de la regidoria de Co-
merç, Restauració i Mercats.
Aquest canvi s’ha produït des-
prés de la renúncia d’Alarcón per
motius de salut, que es va fer ofi-
cial a la sessió del Ple de l’Ajun-
tament del 29 de setembre.

Tot i que Gil encara no ha
pres possessió del seu nou càrrec,
el govern municipal ja ha anun-
ciat que serà ella qui agafarà el
relleu d’Alarcón en matèria de

comerç local. Aquesta respon-
sabilitat se suma a les que ja te-
nia Gil fins ara, entre les quals no
només hi ha la regidoria de
Sants-Montjuïc, sinó també la re-
gidoria de Promoció Econòmica
i Treball i la de Feminismes,
Igualtat i Memòria Democràtica.

LA MALALTIA D’ALARCÓN
Cal recordar que Alarcón va re-
nunciar a la seva acta de regidora
a causa de la malaltia que pateix,
la síndrome de Meige, una afec-
tació minoritària que ella s’està
encarregant de visibilitzar.

Raquel Gil és també regidora de Sants-Montjuïc, entre d’altres. Foto: Arxiu

Cambra | Jordi Arias, representant del comerç local
El president de Sant Antoni Comerç, Jordi Arias, va ser escollit el passat 20

de setembre en la seva categoria professional –alimentació i comerç de
proximitat– a la Cambra de Comerç amb la candidatura Va d’Empresa.
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Creu Coberta
va ser medieval durant dos dies

Èxit de públic en aquesta 17a edició de la Fira Medieval de Creu Coberta, en què van destacar els espectacles
i activitats contractats gràcies al suport de Turisme de Barcelona, un pas endavant per consolidar-la com la Fira 

Medieval de Barcelona. Entre els projectes més destacats i els més nous que vàrem poder gaudir, el Gran 
Cercavila, on van participar actors, músics, entitats i amics de Creu Coberta, i que va recórrer tot el barri. I també 

una cercavila, una nova aportació que fa l'entitat a la Festa Major d'Hostafrancs, que encara no en tenia.

El migdia del dissabte tingué
lloc la inauguració de la fira,
amb la presència de la regidora
del Districte i de comerç Raquel
Gil, el regidor president del Dis-
tricte, Marc Serra, i el regidor
Jordi Castellana, a més de con-
sellers de districte i represen-
tants d'entitats, eixos comercials,
i de les federacions a les quals
pertany l'eix. Després d'aquesta
presentació, i també en forma de
passeig, es va fer l'ofrena floral a

l'Àngel Custodi al Mercat d'Hos-
tafrancs, activitat que ja va tenir
lloc l'any passat. Després, les au-
toritats van poder conèixer la
nova cervesa La Creu, feta per la
marca ForCat, del nostre barri.
També ens van acompanyar la
regidora Neus Munté, al vespre,
i els regidors Daniel Sirera i
Juan Milián, ja el diumenge.

Per cloure la primera jornada,
aprofitant que és Festa Major,
l'escenari va acollir un especta-

cle musical a càrrec de Cocodrilo
Club i Albert Malla, molt conco-
rregut fins a la matinada. Durant
el dia, a l'escenari hi participaren
els grups Pendragon, Pendra-
foc, els Templers de Gavà, els
Xarop de Canya, els Grallers
de l'Anguila, els Nataraja
Dance, les ballarines de Rack
Zobeyda, la Fàbrica de Somnis
de Sònia Alonso, i zumba amb
Atles. No vàrem parar!

El diumenge tingué lloc una

xocolatada infantil, el nomena-
ment de cavallers medievals als
més petits, una ruta per l'Hosta-
francs medieval, una trepitjada
de raïm i un escenari ple d'activi-
tats també durant tot el dia fins al
capvespre. Una de les activitats
més concorregudes durant tot el
cap de setmana va ser la ruta per
trobar els cromos de la 1a
col·lecció de cromos de bestiari
medieval, que va fer que petits i
grans passegessin per tot l'eix!
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Creu Coberta
Com cada any, el Poble Espanyol
celebra Halloween amb una activitat
dirigida al públic familiar, ‘Creepy
Family’, enguany versionada i plena
de novetats per tal de millorar l’expe-
riència dels visitants. L’activitat es
basa en un argument elaborat al vol-
tant de l’encanteri de la Maligna
Bruixa, que ha enverinat les cara-
basses dels horts del Poble, típiques
de la temporada de tardor. 

Tots els habitants, en menjar-les,
han quedat maleïts. Per això, ‘Creep
Family’ proposa un recorregut d’una
hora o una  hora i mitja pel recinte,
animat per una trentena de personat-
ges i durant el qual les famílies, amb
el seu enginy i habilitat, hauran de re-
soldre diferents proves
terroríficament divertides, com ara

entrar a dues cases encantades ple-
nes de misteris i ensurts. La seva
missió serà trobar tots els ingredients
necessaris per trencar el maligne en-
canteri i així salvar del mal el Poble.

L’activitat tindrà lloc de 10 h a 18 h
els dies 21, 22, 28 i 29 d’octubre, 1,
4, 5, 11 i 12 de novembre. 

Per primera vegada el Poble 
Espanyol ofereix una activitat 
de Halloween per a adults
Aquest any el Poble Espanyol fa un
pas més enllà de la celebració d'a-
questa activitat de tardor i ofereix
‘Creepy Extreme’, una versió espe-
cialment adaptada i dissenyada per
a joves i adults amants d’aquesta
festivitat que vulguin passar una
bona estona amb amics.

Durant l’activitat, d’una hora de
durada, aproximadament, els visi-
tants aniran guiats per una trentena
d’actors tematitzats de personatges
terrorífics i hauran de resoldre dife-
rents proves i misteris al llarg d’un re-
corregut pel recinte, que inclourà
l‘accés a dues Scream Houses.

L’activitat es realitzarà de 19 h
fins a la mitjanit els dies 21, 27, 28
i 29 d’octubre, 1, 3 i 4 de novem-
bre. Cal reservar cita en línia a la pà-
gina web www.poble-espanyol.com
L’entrada a ‘Creepy Extreme’ inclou
la visita al Poble Espanyol.

Halloween al Poble Espanyol

TOTA LA INFORMACIÓ ES POT 
TROBAR AL WEB

poble-espanyol.com

4 d’octubre del 2023
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Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Ajuntament de Barcelona

la Barcelonadesconeguda 

CIUTAT VELLA/ Recentment es va morir
l’escultor colombià Fernando Botero, co-
negut popularment pel volum de les seves
escultures. I curiosament una de les seves
obres més rellevants, i més estimades, és
l’emblema de la rambla del Raval. Es tracta
del Gat de Botero, que des de fa vint anys
contempla i és testimoni de tot el que
passa al passeig i que s’ha convertit, no
només en un símbol del Raval, sinó de la
ciutat de Barcelona.   

LA RAMBLA DEL GAT GROS
El famós gat va ser adquirit per l’Ajunta-
ment de Barcelona l’any 1987, però du-
rant uns quants anys va estar voltant per
la ciutat, cercant el seu espai. Primer es
va ubicar al parc de la Ciutadella, a prop
dels felins del Zoo. Després el van portar

al costat de l'Estadi Olímpic i, com que
no acabava d’encaixar-hi, uns anys més
tard el van col·locar en una petita plaça
darrere de les Drassanes de Barcelona.
Finalment, el 2003  es va decidir posar-
lo al final de la rambla del Raval, que
s’havia remodelat recentment per con-

vertir-la en el centre neuràlgic del barri
del Raval. 

El monument de Botero és molt més
que un gat gros. Representa un element de
la nostra quotidianitat, però amb unes pro-
porcions desmesurades, un tret caracterís-
tic de l’artista. Segons explica una llegenda
urbana, aquest gat de bronze de set me-
tres de llargada, dos d’amplada i dos d’al-
çada n’evoca un de real que va deambular

per Barcelona durant quinze anys fins a tro-
bar un propietari, com el de Botero. 

Tot i que inicialment el gat era el convi-
dat de pedra, o de bronze, el fet és que ha
acabat convertint-se en una icona de la
nova rambla del Raval. El passeig és un bon
lloc per fugir del brogit més intens dels car-
rerons interiors del barri mentre es con-
templa anar i venir la gent que hi passa
cada dia tot passejant o cap a la feina.

L’obertura d’aquesta gran artèria que
travessa el barri des del carrer de l’Hospi-
tal fins al de Sant Pau va representar un
canvi important per a l’antic Barri Xino.
Fruit de la renovació de l’espai, molts cafès
i restaurants s’hi van instal·lar i avui la ram-
bla és el lloc triat per a les nombroses ac-
tivitats culturals que els veïns i veïnes hi
porten a terme, especialment durant els
mesos de bon temps. 

HORTA –GUINARDÓ/ L’edifici noucentista de Sant Ge-
nís dels Agudells que actualment acull l’institut d’ense-
nyament secundari Vall d’Hebron va ser seu de l’Orfenat
Ribas durant molts anys gràcies al llegat de l’empresari
del tèxtil Lluís Ribas, que va deixar l’herència per a ob-
res de beneficència destinades als fills dels seus obrers. 

Inaugurat el 1930 i amb capacitat per acollir 800 nens,
no n’hi va haver mai més de 200, però va funcionar com
a orfenat fins a començaments dels anys setanta, en què
va sortir a subhasta. Gràcies al moviment veïnal, que de-
manava destinar l’edifici a centre educatiu, l’Ajuntament
el va comprar i el va convertir en un institut.

L’arquitecte Enric Sagnier i Villavecchia va dissenyar
l’orfenat-escola seguint el mètode Montessori. Era un edi-
fici avançat a la seva època, amb sales d’estudi àmplies
i lluminoses, laboratoris, sala de cinema sonor, inferme-
ria i fins i tot aparells de raigs X. Va tancar el 1972 i va es-
tar a punt d’anar a terra, però els veïns ho van impedir.
Actualment, continua acollint estudiants i l’edifici forma
part del catàleg municipal d’edificis protegits.

GRÀCIA/ Vallcarca és un barri per reivindicar, i una
bona  manera de fer-ho és destacant el patrimoni que
sovint passa desapercebut entre la gent que passa pel
barri. Molts ho fan sense fixar-se en edificis tan re-
llevants com la Casa Eudald Obradors. La singulari-
tat d’aquest edifici és precisament la seva façana, que
fa cantonada. L’arquitecte Enric Mora Guasch va ac-
centuar-ne la monumentalitat fent créixer visualment
l’alçada vertical del conjunt amb un templet de línia
classicista al terrat.

Botero deixa com a
herència el gat del Raval

L’antic Orfenat Ribas:
un edifici avançat a la seva època

Un petit tresor mig 
amagat a Vallcarca

El monument de 

Botero va voltar per la

ciutat fins que el 2003 

es va instal·lar al Raval 
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Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Ajuntament de Barcelona

la Barcelonadesconeguda 

L’EIXAMPLE/ Associem l’Eixample al Moder-
nisme, però massa sovint el reduïm als grans
edificis de sempre i deixem de banda que els
carrers del districte són plens d’edificis va-
luosos i històrics. Avui en destaquem un d’a-
quests, la Casa Sayrach, a la Diagonal
cantonada amb Enric Granados, que és, a
més, un dels últims de la ciutat que podem
considerar modernistes. 

L’arquitecte que el va dissenyar va ser
Manuel Sayrach i Carreras, un artista tan jove
que ni tan sols va poder signar el projecte
perquè només era un estudiant. Però n’era un
de bo i, a més, un seguidor d’Antoni Gaudí,
com es pot entreveure en algun dels detalls
de l’edifici. De fet, la bellesa d’aquest edifici
rau precisament en les formes orgàniques,
un tret adoptat de l’univers gaudinià.

La coberta blanca de la Casa Sayrach
sembla que es fongui sota l’escalfor del sol:
les línies ondulants li confereixen un movi-
ment continu i recorden també els recursos
del mestre de Reus. La Casa Sayrach fa can-
tonada, i justament el vèrtex està rematat per
una columna de tribunes semicircular aca-
bada amb una torre. A la banda de la Diago-
nal hi ha l’entrada, sobre la qual es troba la
tribuna, que dibuixa un arc parabòlic. 

Tota la façana de l’edifici, de pedra llisa i
sense ornamentació, recorda l’obra mestra
de Gaudí, la Pedrera. Però el més sorprenent
és el vestíbul, un escenari fantàstic on predo-
minen les formes orgàniques i, sobretot, les
línies d’inspiració anatòmica: al sostre, l’arc
que dona pas a l’escala imita l’estructura òssia
d’una columna vertebral.

La Casa Sayrach, una obra de l’últim
deixeble del mestre Antoni Gaudí

El primer museu de robòtica 
de Barcelona no té pèrdua

SARRIÀ – SANT GERVASI/ El Parc d’Atrac-
cions del Tibidabo atrau cada any milers de
visitants que busquen emocions. No obstant
això, entre les atraccions més visitades n’hi ha
una de petita amb un gran valor històric i cul-
tural: el Museu d’Autòmats. L’espai és una
evocació dels orígens del parc i també dels
inicis de la robòtica, perquè els primers ro-
bots de la història van ser els autòmats.   

LA CIÈNCIA DE L’AUTOMATISME
Els autòmats són les primeres màquines amb
moviments similars als dels éssers humans,
una mena d’androides resultants de la com-
binació de treballs de fusta, costura i micro-
mecànica, o mecànica de rellotgeria. Tots
aquests avenços tecnològics són la base de
la robòtica, però en els seus orígens eren

atraccions que s’exhibien, amb gran èxit de
públic, en parcs o fires. Alguns d’ells fins i tot
s’activaven amb monedes.

Al Museu d’Autòmats actualment s’hi ex-
hibeix una part de la col·lecció que s’exposava
originalment al parc d’atraccions. Algunes
peces daten de finals del segle XIX. El museu
imita un antic teatre de principis del segle XX
i conté maquetes amb elements mòbils i au-
tòmats en funcionament que ens expliquen
l’estret vincle entre la tecnologia mecànica i
els parcs d’atraccions.

La peça més antiga és el ‘Pallasso Mando-
linista’ de l’any 1880, però també en destaquen
d’altres molt populars com ‘Els Equilibristes’,
‘L'Orquestra Prodigiosa’, ‘El Poeta s'adorm’ o ‘La
Monyos’, personatge cèlebre de la Rambla als
anys trenta. Diuen que alguna d’elles era tan

extraordinària que fins i tot Walt Disney s’hi va
interessar, durant una visita al parc, l’any 1957,
i va posar sobre la taula un xec en blanc, però
l’empresa es va negar a vendre-li. 

RESTAURATS ALS ANYS SETANTA
A finals dels anys setanta, els autòmats van
ser retirats i es van sotmetre a un procés de
restauració, i des de l’any 1982 formen part
del Museu d’Autòmats, que ara es pot veure
en un edifici modernista del 1909, dins del
parc d’atraccions. La col·lecció està oberta a
noves incorporacions. La darrera ha sigut  ‘Els
germans Gaüs o l'equilibri del Món’, un autò-
mat d'última generació creat per Lluís Ribas,
restaurador i conservador actual del museu.
Aquesta peça va ser finalista a l'exposició uni-
versal d'Aichi, al Japó l'any 2005. 

Una plaça 
per esborrar 

el franquisme

Ningú diria que al punt de tro-
bada entre les facultats de Quí-
mica i Biologia, a l’avinguda
Diagonal, hi havia un dels grans
emblemes del franquisme a Bar-
celona, un ‘Monumento a los caí-
dos’ que oferia una benvinguda
del passat a tots els que entraven
a la ciutat. Decidits a tancar una
etapa, el monument es va en-
derrocar l’any 2005, i al seu lloc
es va habilitar una plaça dedi-
cada al jurista Ramon M. Roca
Sastre, víctima de la repressió del
règim, molt més apropiada per al
punt de trobada d’estudiants
que no pas el vell monument
d’herència franquista.   

EN HONOR AL JURISTA
En homenatge al jurista represa-
liat, la plaça s’ha convertit en un
jardí ple d’arbres, d’espècies diver-
ses, dels quals cal destacar-ne, al
davant, cinc de fulla groga i, al dar-
rere, quatre de fulla vermella, de
les espècies del pollancre i el liqui-
dàmbar. El conjunt s’ha completat
amb una zona de pas pavimen-
tada, on se situen els bancs i els fa-
nals, i una altra zona de gespa. 

D’aquesta manera, un espai
que havia volgut homenatjar la
repressió del franquisme ret ho-
menatge actualment a un dels
intel·lectuals més preeminents
de l’advocacia catalana, tot un
referent encara ara en dret hipo-
tecari, que justament la va patir
en primera persona.

Les Corts
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FESTIVAL4Torna un any més el
Barcelona Districte Cultural
(BDC),  del 6 d’octubre al 28 de de-
sembre, amb espectacles consa-
grats i emergents de teatre, circ,
dansa, música i cinema familiar,
seleccionats per una comissió for-
mada per responsables dels cen-
tres cívics i per especialistes en les
diverses arts presents al circuit. EL
BDC és una iniciativa de la Xarxa
de Centres Cívics de Barcelona que
té com a objectiu enfortir la cultura
de proximitat.

Per a aquesta edició, Barcelo-
na Districte Cultural inclou 36
propostes culturals diferents que
inclouen el circ, el teatre, la dan-
sa, la música i el cinema infantil.
A més, la catorzena edició incor-
pora dues sales noves: la Milaway,
de l’Institut Milà i Fontanals, al dis-
tricte de Ciutat Vella, i el Centre Cí-
vic Bon Pastor, al districte de
Sant Andreu.

En total hi ha previstes 228
funcions, amb projeccions espe-
cials per a les escoles i els instituts
dels barris. A vegades, les funcions
aniran acompanyades de col·lo-
quis, xerrades, presentacions o
activitats complementàries orga-
nitzades en paral·lel. 

OFERTA TEATRAL
Un total de tretze propostes for-
men l’oferta teatral. Entre al-
tres, els actors Ricard Farré i Ar-
nau Puig presenten l’adaptació
del clàssic de Santiago Rusiñol,
El bon policia. Una altra parella
d’actors, l’Oriol Genís i la Mont
Plans, parlen i reflexionen sobre
el seu ofici, el pas del temps i la
vellesa a Cadires. Hi ha obres que
proposen acostaments diferents
i originals a temes d’actualitat: és
el que fa l’actriu Mariona Esplu-
gues a Boja, o el Col·lectiu #H2O,
quan denuncia l’abús de poder i
la manipulació en els càstings
d’artistes i els processos de se-
lecció a Faking Audition.

CIRC
El BDC inclou sis propostes de
circ pensades per a totes les
edats: des d’un espectacle de
roda Cyr que visibilitza les iden-
titats dissidents i el transfemi-
nisme (Circografía de una tra-
vesti, de la Cia. Victoria Sickness)
fins a l’humor de propostes com
Solo, de la Cia. Roi Borrallas, o
Insomni, de Dudu Arnalot.Tam-
bé hi ha espai per a espectacles
participatius com Espera, de la

Companyia de Circ eia, i per a
propostes com la de Rauxa Cia,
que submergeix els adults en la
fantasia dels més petits (La cri-
si de la imaginació). 

DANSA
Les propostes de dansa progra-
mades d’aquesta edició són vuit:
a A skin poem for a cosy house
(Los Escultores del Aire) es par-
la de la crisi i el dol d’una relació;
El Rumbòdrom (Cia. Jose Ma-
nuel Álvarez) proposa ballar a rit-
me de rumba catalana; (ÍOR) +
Continuum (Marc Fernández &

Julio León) s’aboca a l’hipnotis-
me d’un moviment perfecte, i
Silver Ballad (Cia. LaSúbita)
planteja un viatge poètic pels
cossos de dones inspiradores.

MÚSICA EN DIRECTE
En aquesta ocasió BDC ofereix
set propostes de música en di-
recte, una oferta paritària en
gènere i amb estils musicals ben
diferents. Són propostes que
van del maridatge del jazz amb
els ritmes jamaicans dels Delic-
kites a la fusió i l’experimentació
de flamenc i rock de Los Aurora,

que presenten el seu disc La
balsa de la medusa. 

ESPECTACLES FAMILIARS
Un altre objectiu és apropar el tea-
tre i els espectacles al públic més
jove, amb una oferta familiar que
inclou el circ i l’humor de les
companyies Dudu Arnalot (In-
somni) i Rauxa Cia. (La crisi de la
imaginació). També hi ha pro-
postes teatrals com les que porten
Samfaina de Colors (Sense lluna),
Estefanía de Paz Asín (La reina del
Arga) o Festuc Teatre (Bunji, la pe-
tita coala) a familiar.

Cultura per a tots els districtes
» El Barcelona Districte Cultural torna un any més entre el 6 d’octubre i el 28 de desembre

» El festival és una iniciativa de la Xarxa de Centres Cívics que busca enfortir la cultura de proximitat

La música és una de les activitats protagonistes del Barcelona Districte Cultural. Foto: Ajuntament

Ciutat
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Hi ha petits escrits, novel·les o
projectes de qualsevol mena que,
per infinites circumstàncies, es
queden durant un temps en un
calaix, un disc dur o en la ment.
Alguns no arribaran mai a veu-
re la llum i altres, com és el cas
de la Super Copa, simplement
s’ajornen. “Enteníem que du-
rant la pandèmia no podíem
crear aquesta nova competició.
Sense la covid-19, segurament
l’hauríem presentat la tempora-
da 2021-2022. O, almenys,
aquesta era la nostra idea”, con-
fessa Ferran Aril (La Seu d’Urgell,
1956), president de la Federació
Catalana de Basquetbol (FCBQ).

La Super Copa, que en el cas
de la femenina està entre Lliga
Femenina 2 i Copa Catalunya i en
el de la masculina, entre Lliga
EBA i Copa, ha acabat naixent
durant el Centenari de la Fede-
ració i després de tres anys de coc-
ció. “Volíem organitzar un cam-
pionat amb els 14 millors equips
masculins i femenins que fos la
punta de la piràmide de les nos-
tres competicions, i fer-ho amb la
veu i les opinions dels clubs.
Amb la seva complicitat”, amplia.

A mitjan passada temporada
es van reunir amb les entitats que
tenien opcions de poder disputar
el torneig aquest curs. “Com us
imagineu i voleu que sigui la
nova competició?” o “Quines
creieu que són les vostres ne-
cessitats?” van ser algunes de les
preguntes que van provocar una
pluja d’idees molt profitosa.

Els clubs, per exemple, han
volgut que hi hagi quatre i no tres
auxiliars de taula, i aquest quart
serà designat per la Federació, i
com es pot llegir en les bases de
la competició, “està format es-
pecíficament per a la introducció
de dades estadístiques del partit”.
Resulta un cost extra per als
equips, que han volgut “unificar
criteris en l’estadística”. Les en-
titats també volien, com així serà,
que l’equip campió de la fase re-
gular, després de 26 jornades, tin-
gui més premi esportiu: “El cam-
pió de la fase regular de la Super
Copa femenina accedirà directa-
ment a la fase d’ascens a Lliga Fe-
menina 2 i el de la masculina serà
ja nou equip de Lliga EBA”.

El segon, tercer, quart i cinquè
classificats de la Super Copa fe-
menina es jugaran la segona pla-
ça de la fase d’ascens en una Fi-
nal a Quatre, que fins ara era el
format que decidia els dos bitllets.
Mentre que en la competició mas-
culina també es disputarà una Fi-
nal a Quatre, que, en funció dels
resultats de la Final a Quatre i de
la normativa de la FEB, podria do-
nar lloc a més places a Lliga EBA.

ELS DESCENSOS 
Tant en la Super Copa femeni-
na com de la masculina, els úl-
tims quatre últims classificats de
la fase regular perdran la cate-
goria, i podrien ser-ne més si el
nombre d’equips descendits de
Lliga Femenina 2 o Lliga EBA
no permetessin que pugessin
dos clubs de Copa Catalunya a
la nova competició.

Lluny queda la situació durant
la pandèmia, en què a Copa Ca-
talunya no hi va haver descensos,

però sí ascensos, i Copa va créi-
xer molt en equips. Tant que la
masculina va arribar a tenir tres
grups i la femenina, dos. “Una si-
tuació que va fer encara més im-
portant crear la nova Super Copa,
perquè a Copa hi havia molta di-
ferència de nivell entre alguns
equips”, exposa l’entrevistat.

Es crearà una comissió de se-
guiment de la nova competició,
formada per quatre represen-
tants dels clubs de Super Copa
(dos de la masculina i dos de la fe-
menina), i que seran triats per les
mateixes entitats, i dos o tres de
la Federació Catalana de Bas-
quetbol. La comissió de seguiment
es reunirà cada mes o mes i mig.
Quan sigui necessari, es convocarà
a totes les entitats participants.

Segur que en aquestes re-
unions de seguiment un dels te-
mes estrella serà una de les grans
apostes de la Super Copa: la re-

transmissió televisiva de tots els
partits. Una aposta per visibilitzar
la competició i facilitar que tots els
clubs tinguin accés a veure els
matxs dels rivals. “Entenc que al
principi no serà fàcil perquè hi ha
entitats que no hi estaven acos-
tumats o no ho havien fet mai, i
ningú neix ensenyat. A més, ca-
dascú té les seves circumstàncies.
Qui jugui en una instal·lació mu-
nicipal segurament tindrà condi-
cionants diferents de qui tingui
pavelló propi. El cas és, a poc a
poc, caldrà complir uns mínims
en la retransmissió”, descriu Aril.

Les retransmissions han de ser
en català, respectar els valors de
l’esport, afavorir la neutralitat o
utilitzar llenguatge inclusiu. “Es-
perem que quan s’acabi la primera
volta [just després se celebrarà un
All Star masculí i femení] estigu-
em en una situació molt propera
al que busquem”, desitja Aril.

Amb el CB Granollers-Sese
(55-51), a les 17.30 hores del
passat 16 de setembre, es va do-
nar el tret de sortida a la prime-
ra edició de la Super Copa fe-
menina, que també està forma-
da per AB Premià, Bàsquet Fe-
mení Sant Adrià, CB Igualada,
CB Roser, CB Prat, CBF Cerda-
nyola, CEJ l’Hospitalet, Club
Bàsquet Samà Vilanova, Draft
Gramenet, Joventut Les Corts,
Manresa CBF i TGN Bàsquet.
Mentre que amb un horari molt
menys habitual (a les 15.45 ho-
res) es va encetar, el passat 23 de
setembre, la competició mascu-
lina, amb un JAC Sants-UE Sant
Cugat (61-53). Els altres 12 equi-
ps que la conformen són Bàsquet
Manresa B, CB Esparreguera,
Club Bàsquet Unificat Lloret,
Círcol Badalona, CB IPSI, CN Sa-
badell, CB Cerdanyola, CB Ri-
pollet, FC Martinenc Bàsquet, El
Masnou Basquetbol, Nou Bàs-
quet Olesa i UE Barberà.

L’aparició de la Super Copa
ha fet que la Tercera Catalana
passi a denominar-se Primera
Territorial. L’estructura d’as-
censos no canviarà i els millors
continuaran pujant a Segona
Catalana. El fet que els grups si-
guin de Barcelona, Lleida, Giro-
na i Tarragona “abaratirà costos
als clubs en els desplaçaments”.

“Segur que hi haurà detalls
i problemes que haurem de so-
lucionar sobre la marxa, i pot-
ser també sorgiran nous ca-
mins. Em dona una confiança
absoluta anar acompanyat dels
clubs per remar amb il·lusió i en
la mateixa direcció perquè la Su-
per Copa creixi i creixi”, com-
parteix, convençut, Aril.

Toni Delgado
SANTS

La Super Copa és de consens
» El JAC Sants masculí disputa la nova competició de la Federació Catalana de Basquetbol

» “Em dona una confiança absoluta anar acompanyat dels clubs“, celebra Ferran Aril, el president

Ferran Aril, durant la presentació de la Super Copa. Foto: M.A. Chazo/ FCBQ

Futbol | La UE Sants rep l’FC Santboià 
El conjunt de Borja López rebrà el pròxim diumenge 8 d’octubre 

l’FC Santboià, en partit corresponent a la quarta jornada de la Lliga Elit. La UE
Sants hi arribarà després de l’empat (0-0) contra la UE Rubí del passat dia 1. 
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Alanés un musical inspirat en una histò-
ria real, la d’Alan Montoliu, un noi trans que
es va suïcidar la nit de Nadal del 2015. Set-
manes abans, s’havia convertit en el segon
menor trans de Catalunya que aconseguia
el canvi de nom en el Registre Civil, però
ni això ni el suport familiar van superar el
mal causat per l’assetjament escolar.
Al Teatre Condal de Barcelona.

Teatre

Alan
Mar Puig i Mateu Peramiquel

Amb només vint anys, la mallorquina Ma-
ria Hein acaba de publicar el seu segon àl-
bum. Sota el títol Tot allò que no sap nin-
gú (Hidden Track Records), ha aplegat tret-
ze cançons en què s’ha atrevit amb un can-
vi d’estil, passant del folk que havia fet fins
ara a sons més electrònics i experimentals.
A més, hi ha inclòs col·laboracions amb
Mushkaa, Rita Payés i Socunbohemio.

Música

Un famós actor espanyol, Julio Arenas,
desapareix durant el rodatge d’una pel·lí-
cula. Tot i que mai se’n troba el cadàver,
la policia conclou que ha patit un accident
a la vora del mar. Molts anys després, el
misteri torna a l’actualitat arran d’un
programa de televisió que pretén evocar
la figura de l’actor, oferint en primícia imat-
ges de les últimes escenes que va rodar.

Pelis i sèries

Cerrar los ojos
Víctor Erice

Tot allò que no sap ningú
Maria Hein

Oktoberfest 2023
Barcelona viu durant aquests primers dies de tardor la

desena edició del seu Oktoberfest particular. Programada
del 4 al 15 d’octubre a la plaça Univers de la Fira de Barce-
lona de Montjuïc, la versió nostrada de la tradicional festa
bavaresa ofereix litres i litres de cervesa i els àpats més ca-
racterístics de la gastronomia alemanya. Tal com expli-

quen des de l’organització, l’Oktoberfest Barcelona comp-
ta amb una carpa de més de 6.500 metres quadrats, amb

decoració i ambientació tradicionals de Baviera i amb
música en directe de grups bavaresos i diversos DJ. 

À N G E L  L L À C E RQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Quan l’any 1990 el Pol Mas veu que l’A-
va Gardner ha mort als seixanta-set anys,
recorda que la va conèixer durant el ro-
datge de Pandora y el holandés errante a
Tossa de Mar, a l’hotel familiar Àncora. Un
rodatge inoblidable que va significar el
seu pas de la infància a la joventut mar-
cat per l’amor per l’actriu, que li durarà
tota la vida. Premi Prudenci Bertrana 2023.

Llibres

L’any que vaig estimar Ava Gardner
Jordi Solé

|Assassin’s Creed
Posa’t a la pell d’en Basim, un lladre de carrer intel·ligent i visionari, al nou

Assassin’s Creed Mirage. Per a PC, PS4 i 5, i Xbox One i X/S. 
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“Jo sempre treballo per al públic. Em sobta molt
quan faig tan feliç tanta gent i resulta que els
crítics mai els faig feliços”. Així justificava Àngel
Llàcer (Barcelona, 1974) a El matí de Catalunya
Ràdio la seva polèmica decisió de no convidar

els crítics teatrals al seu nou espectacle al Teatre
Tívoli, el musical The Producers. Ho feia fa uns
dies davant de diversos crítics al programa de
Ricard Ustrell, sent perfectament conscient de
la polseguera que havia aixecat el seu gest, fins
al punt que una quarantena de crítics havien
publicat un comunicat denunciant la situació.
“No vull ser cornut i pagar el beure”, afegia Llà-
cer a la ràdio pública, alhora que assenyalava
que les crítiques que ha rebut al llarg de “tota”
la seva carrera “sempre han sigut dolentes”. Llà-
cer també va deixar clar que no ha “vetat” nin-
gú: tothom pot veure el xou pagant entrada.

Famosos

Ser artista i un personatge mediàtic
És director de teatre, actor i presentador de televisió

No convidar els crítics al seu nou espectacle
“No vull ser cornut i pagar el beure”, s’ha justificat Llàcer

Indignació entre els crítics
Fins i tot han fet un comunicat denunciant la situació
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

FACTORS

Es parla molt de càncer de mama, però cada any moren prop
de 160.000 dones menors de 70 anys de càncer colorrectal

PULMÓ

CÀNCERS

INDÚSTRIA

E S T I L S  D E  V I D A

i PREVENCIÓ
Cada any moren 2,3 milions de dones al món a conseqüència
del càncer, segons dades del Centre Internacional d’Investiga-
cions sobre el Càncer. Ara, una anàlisi publicada a la revista cien-
tífica The Lancet revela que prop d’un milió i mig d’aquestes do-
nes podrien haver-se salvat gràcies a un diagnòstic precoç. I, a
més, entorn de 800.000 morts s’haurien evitat si les dones afec-
tades haguessin tingut accés a una millor atenció mèdica. La
conclusió de l’informe és que la desigualtat de gènere té un
efecte directe sobre la salut de les dones. 
Per lluitar contra aquesta discriminació, la comissió que ha

elaborat l’anàlisi, formada per acadèmics, sociòlegs, economis-
tes, epidemiòlegs i especialistes en prevenció, reivindica un en-
focament feminista del càncer que situï la malaltia com una
qüestió prioritària en la salut de la dona. 
La seva proposta fa èmfasi en la necessitat d’impulsar més

polítiques de prevenció, però també d’informació perquè les
dones siguin conscients dels factors de risc als quals estan ex-
posades com a dones, principalment el tabac, l’alcohol, l’obesi-
tat i les infeccions, les principals causes de càncer.   

La desigualtat de gènere causamorts

Entorn d’un milió i mig de dones van morir el 2020 
per culpa del tabac, l’alcohol, l’obesitat i les infeccions

Les claus

En les últimes dècades, als països rics les morts de dones per
càncer de pulmó són superiors a les del càncer de mama  

L’informe denuncia que la indústria del tabac i de l’alcohol
dirigeix les seves campanyes comercials cap a les dones
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Pròxima edició: 18 d’octubrelíniasants.cat 4 de octubre del 2023


